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دليل و فلسفه امر به معروف و نهي از منكر چيست؟ 
مطابق آيات و روايات امر به معروف و نهي از منكر با ه��دف اصلاح جامعه، مصلحت همگاني و تميز 
ماندن ظاهر جامعه و جلوگيري از علني و مسري شدن گناهان از سوي خدا واجب شده است. اين 
مهم صرفاً اختصاص به دين اسلام ندارد. به رغم تحريف برخي فرازها، در همه اديان آسماني و كتب 
انبيا)ص( پيش��ين نيز موضوع امر به معروف و نهي از منكر به عنوان واجب ديني و آسماني بر همه 
انسان ها واجب شده است. يكي از اهداف، اين است كه در كوتاه مدت ظاهر جامعه پاك باشد و اگر 
گناهي در جامعه صورت مي گيرد، پنهاني و در خفا بماند چراكه خداوند متعال بيش از اينكه از خود 
گناه بيزار باشد، از علني شدن آن بيزار اس��ت. افتخار به گناه و تظاهر به آن از خود گناه بدتر است. 
خداوند اراده كرده تا با امر به معروف و نهي از منكر در قدم اول گناه را از ظاهر جامعه پاك كند. در قدم 

دوم به تربيت افراد پرداخته شود تا گناه را ترك كنند. 
آيا امر به معروف يا نهي از منكر يك مهارت است؟ اگر آن را مهارت بدانيم، يعني كار 

تخصصي محسوب مي شود، در نتيجه بايد بپرس�يم لزوماً افراد متخصص بايد 
ورود پيدا كنند؟ 

طبق گفته فقها امر به مع��روف و نهي از منكر واجب كفايي اس��ت، يعني اگر تعداد 
مش��خصي افراد انجام دهند و گناه از بين برود )موضوع مش��خص كه تظاهر به 

انجام آن وجود دارد از بين برود( تكليف از بقيه ساقط مي شود، به شرط 
آنكه به تعداد كافي تذكر داده شود و گناه رفع شده باشد، لذا با تذكر 

يك يا دو نفر صرفاً تكليف رفع نمي شود. در واقع امر به معروف 
را همه بايد ياد بگيرند كه مثل نماز واجب است. نماز واجب 

عيني و امر به معروف و نهي از منكر واجب كفايي است. 
واجبات كفايي يعني تا زماني كه لازم است به اندازه 
كافي صورت گيرد تا گناه جمع ش��ود. امر به معروف 
و نهي از منكر صرفاً بر قش��ر خاصي واجب نيست 
و مثل نماز، بر همه واجب اس��ت اما بايد آن را ياد 
بگيرند. ياد گرفتن آن هم واجب اس��ت. كس��ي 
نمي تواند به بهانه اينكه »بلد نيس��تم« از گردن 

خود ساقط كند. 
عامه مردم چگون�ه و از كجا مي توانند 

اين مهارت را كسب كنند؟
مركز تخصصي امر به معروف و نهي از منكر دوره هاي 

آموزش مجازي را با حداقل هزين��ه برگزار مي كند و 
از سراسر كشور و حتي ساير كش��ورهاي جهان در آن 

ش��ركت مي كنند. در اين مركز، روش ها، مهارت، ظرافت 
و ش��يوه صحيح امر به مع��روف و نهي از منكر را ف��را مي گيرند. 

همچنين نكات ادبي و اخلاقي و مخاطب شناسي صحيح به انجام بهتر 
امر به معروف و نهي از منكر كمك مي كند. همواره شنيده ايم كه از اصول 
مشخصي براي انجام فريضه امر به معروف و نهي از منكر صحبت مي شود 

اما بازهم در عمل شاهد شيوه هايي هستيم كه نه تنها تأثير ندارد بلكه نتيجه 
عكس هم دارد و برخي معتقدند حتي همين شيوه غلط هم اثرگذار است. 
به نظر ش�ما در ش�رايط فعلي و اقتضائات روز جامعه، شيوه 

صحيح امر به معروف و نهي از منكر چگونه بايد باشد؟ 
ش��خصاً معتقدم براي انجام امر به معروف و نهي از منك��ر يك روش واحد 
نمي توان توصيه كرد. ما در اين مركز 100شيوه امر به معروف و نهي از منكر را 
براي فضاها، افراد و گناهان مختلف پيش بيني كرده ايم و روش هاي متفاوت 
با واسطه و بي واسطه و مجازي و زبان بدن و مكتوب و روش مطالبه گري را 
آموزش مي دهيم. امر به معروف صرف تذكر مردم به يكديگر نيست و حتي 
شامل تذكر مردم به مس��ئولان هم می ش��ود. هر كدام از اينها براي خود 
چندين روش دارد ك��ه با يادگيري آن نتيجه بهتري حاصل خواهد ش��د. 
شيوه هاي متعددي براي امر به معروف و نهي از منكر وجود دارد. شخصي كه 
مي خواهد امر به معروف و نهي از منكر را انجام دهد، بايد روش هاي مختلفي 
را بداند تا در لحظه تذكر، روش مناس��ب و مفيدتر را انتخاب كند. مثلًا در 
ميهماني با روش اشاره، نزد معاون اداره به صورت مكتوب و براي همسايه، 
هديه دادن را پيش ببرد. در واقع روش هاي متنوع را همه بايد بلد باشند و 
يادگيري آن هم واجب است. يك روش كلي را براي همه نمي توان توصيه 
كرد و بهترين روش را در لحظه بايد انتخاب كرد. يك نكته نيز بسيار مهم 
است. اينكه امر به معروف و نهي از منكر غلط معمولاً نتيجه عكس مي دهد، 
حرف درستي است اما امر به معروف و نهي از منكر به شيوه صحيح هم گاهي 
نتيجه عكس مي دهد كه اين اشكالي ندارد. كاركرد و خاصيت امر به معروف و 
نهي از منكر اين است كه لذت گناه را براي گناهكار تلخ مي كند، البته توصيه 
شده با بهترين روش ها، كم تنش در كنار مهارت خاص تذكر داده شود. چه 
بس��يار تذكرهاي صحيح كه نتيجه عكس داشته است و ايرادي هم ندارد. 

ملاك قضاوت نتيجه نيست و صحيح بودن تذكر يعني چهار شرط و سه مرحله امر به معروف را بدانيم 
و رعايت كنيم. تذكر غلط، نتيجه عكس مي دهد اما نمي توانيم بر اساس نتيجه عكسي كه تذكر داد، 
آمر به معروف و ناهي از منكر را زير سؤال ببريم و بگوييم روش انتخابي او غلط بوده است. بسياري 
از تذكرات صحيح هم نتيجه عكس داده است. امام حسين)ع( بسيار صحيح، درست و طبق مراتب 
مختلف تذكر داد اما در يزيد و ديگران نتيجه عكس داد، لذا اين مغلطه اس��ت كه برخي مي گويند 
وقتي امر به معروف و نهي از منكر نتيجه عكس داد، بايد دست كشيد. احتمال تأثير به معناي اطاعت 
نيست. وقتي زشتي كار ياد فرد گناهكار افتاد، يعني تأثير داش��ته است. چه بهتر كه با زيباترين و 
بهترين روش ها )آنگونه كه خودمان دوست داريم به ما تذكر دهند( تذكر دهيم، اما فراموش نكنيم 
ما مسئول نتيجه نيستيم. باران كه در لطافت طبعش خلاف نيست/ در باغ لاله رويد و در شوره بوم 
خس. تذكر زيبا مثل باران اس��ت. در باغچه، بذر گل وجود دارد و باران روي آن مي بارد در نتيجه 
گل مي رويد اما همان باران با همان طبع زيبا اگر در بيابان ببارد، چون خس و خاش��اك دارد، در 
نتيجه خار درمي آيد. اين تقصير باران نيست. در نتيجه امر به معروف را نبايد از نتيجه تذكر، مورد 

قضاوت قرار داد. 
به نظر مي رسد امر به معروف و  نهي از منكر را صرفاً به حجاب 
و روزه خواري تقليل داده  ايم و شايد به همين دليل است 
كه جامعه دائماً فرياد مي زند به جاي امر به معروف برويد 
سراغ دزدها، قاتل ها، اختلاسگران و رباخواران. نظر شما 
دراين باره چيست و آيا تغيير نگرش در مصاديق مي تواند 
در بلندمدت اين فريضه مهم را به جايگاه و نقش اصلي 

خود برگرداند؟
اين تصور اش��تباهي اس��ت چراكه ما معلول را و نه علت 
را مي بينيم. گناهكاران، گناه علن��ي را به بدحجابي و 
روزه خواري تقليل دادند. اس��لام به همه مس��لمين 
سفارش كرده كه امر به معروف و نهي از منكر ناظر به 
محيط عمومي و علني جامعه اس��ت. گفته شده در 
پستوي خانه كسي سرك نكشيد و تجسس نكنيد. ما 
مسلمان ها نگاه مي كنيم كه در محيط عمومي جامعه 
هر ويروسي كه ش��ايع تر و مبتلا تر باشد، بيشتر با آن 
مقابله مي كنيم، لذا نبايد دچار ش��بهه قديمي شويم 
كه امر به معروف به حجاب خلاصه شده است. اين را بايد 
به گناهكاران گفت كه گناه علني را به بي حجابي محدود 
كرده اند. چرا شبكه هاي معاند دائماً مي گويند براي مخالفت با 
نظام بي حجابي كنند؟! چرا نمي گويند براي نافرماني مدني زباله 
در خيابان بريزيد؟! طبيعي است كه مؤمنان هم نسبت به گناهان 
شايع واكنش نشان مي دهند و ديگر به بي حجابي و روزه خواري تذكر 
نمي دهند. عرضه تابع تقاضاست و جاي علت و معلول را نبايد تغيير داد. تذكر 
به بدحجابي و بي حجابي و روزه خواري طبيعي است و اين نشانه سالم بودن 
جامعه كنوني ماست. جايي كه ويروس آمده، بايد آنتي ويروس همان ويروس 
را نصب كرد و نمي توانيم به رغم شيوع يك بيماري داروي ديگري تجويز 
كنيم. اتفاقاً مطالبه ما از قوه قضائيه و پليس اين است كه چرا فقط با مفسدان 
اقتصادي مبارزه مي كنند؟ چرا بي حجابان دادگاهي نمي شوند؟! چند درصد 
قاتلان و سارقان مسلح را گرفته اند؟! چند درصد بي حجابان را گرفته اند؟! 
هيچ سارق و رباخواري علني كار خود را جار نمي زند و بزرگ ترين گناه همان 
گناه علني است و زماني كه كسي گناه علني انجام مي دهد، بزرگ ترين گناه 
است. جرم و اندازه گناه يك بحث است و سبك شمردن و علني كردن آن 
بحث ديگري. خدا با جرم گناه كاري ندارد اما با چگالي گناه كار دارد، يعني 
بزرگ و كوچك بودن گناه يك بحث است و علني و پنهاني بودن آن بحث 
ديگري كه خيلي خطرناك تر و مهم تر است. به فرموده امام رضا)ع( گناهان 
پنهاني را خدا ساده تر مي بخشد و گويي بخشيده شده است. از امام باقر)ع( 
هم نقل شده كه خدا گناه پنهاني را راحت تر مي بخشد. نمي خواهيم بگوييم 
رشوه و اختلاس گناه كوچكي است اما وقتي پنهاني گناهي انجام مي شود، 
يعني قبح و زشتي آن حفظ شده است. گناهي كه استوري فضاي مجازي 
مي شود، چون فاعل آن باكي از فرياد زدنش ندارد، بسيار مهم تر است. گناه 
علني ريشه جرئت افزايي براي مسئولان مي شود تا گناه پنهاني انجام شود. 
همانطور كه ش��نيدن خبر اختلاس ها زمينه بي حجابي را فراهم مي كند، 
بي حجابي هم زمين��ه اختلاس را فراه��م مي كند. م��ا از اختلاس ها آگاه 
نمي شويم كه برخورد كنيم، ما اخبار دادگاه اختلاس را مي شنويم)در واقع ما 
برخورد با اختلاس را مي شنويم( و نشان دادن آن موجب مي شود فكر كنيم 
زياد شده است. مردم وظيفه دارند آنچه مطلع مي شوند را نهي از منكر كنند 
و مسئولان هم موظفند با اختلاسگران برخورد كنند، اما اين دليل نمي شود 

كه بگوييم هر وقت اختلاس تمام شد، سراغ بي حجابي برويم. 

علي تقوي، رئيس انديشكده تخصصي امر به معروف و نهي از منكر است كه سال هاي اخير به صورت تخصصي به تدريس مسائل پيرامون 
امر به معروف و نهي از منكر مي پردازد؛ فردي كه مسلط بر حوزه تبيين اهميت، فلسفه و چگونگي امر به معروف و نهي از منكر، خصوصاً بررسي 
لزوم انجام و نتايج آن است.  دليل و فلسفه امر به معروف، مهارت انجام اين فريضه مهم الهي، شيوه صحيح انجام آن، اثرداشتن و نداشتن 

آن در شرايط مختلف از جمله موضوعات و محورهايي است كه روزنامه جوان در گفت وگو با وي بررسي كرده است. 

علي تقوي، رئيس انديشكده تخصصي امر به معروف و نهي از منكر:

 اولويت نهي از منكر مواجهه با هر گونه گناه علني است 

آيا هفته پيش نمازتان قضا شد؟ 
اين سؤال اول بود و از افرادي پرسيديم كه نسبت به تقيدات مذهبي 
آنها مطمئن بوديم. با اين مقدمه كه »مي دانيم اين سؤال شخصي 

بوده و به ما بي ربط است اما اگر دوست داريد، پاسخ دهيد.«
جواب ها جالب بود كه در ادامه مي خوانيد: 

- واي خدا نكنه
- نه

- يكي دوبار قضا خوندم
- نمازم قضا بشه تمام روز و هفته م به هم مي ريزه

- آره، چند بار 
- آره، نماز صبحم زياد قضا مي شه

ً - عمرا
- اين يكي رو سعي مي كنم كه خراب نكنم

- نه واقعاً 
- نه

در ادامه پرسيديم هفته پيش امر به معروف و نهي از منكر داشتيد؟ 

پاسخ ها جالب بود:
- يعني چي؟ راه بيفتم ت��و خيابون دنبال اي��ن و اون بگم موهاتو 

بكن تو!
- تذكر حجاب منظورته؟

- يادم نمياد كي بود، ولي هفته پيش نبود! 
- فرصتش پيش نيومد

- خودم سراپا ايرادم
- هر كس رو داخل قبر خودش مي گذارند

- بله
- خودم را در جايگاهش نمي بينم

- به ايراد ظاهري كسي كاري ندارم
- بله

جز دو نفر پاس��خ ها عموماً منفي بود. چرا؟! مگر اين عمل واجب 
نيس��ت؟! به واجب بودن امر به معروف و نهي از منكر توجه نداريم 
يا مي ترس��يم؟! اعتماد به نفس نداريم يا آن را واجب نمي دانيم؟! 
آن را بي اث��ر و بي نتيج��ه مي دانيم ي��ا از نتايج عك��س آن واهمه 

داريم؟! نااميديم ي��ا صبر و حوصله نداريم؟! خجالت مي كش��يم 
يا ش��يوه صحيح آن را بلد نيس��تيم؟! بهانه ش��رعي مي آوريم يا 
 به بهانه اينكه ديگران هس��تند و انجام مي دهن��د از گردن خود 

ساقط مي كنيم؟! 
ش��ايد همه در كنار هم باعث ش��ده اس��ت اين روزها افراد كمتر 
نگران انج��ام اي��ن فريضه باش��ند و البته ك��ه برخ��ي نگراني ها 
بيجا و بيراه هم نيس��ت، مث��ل ت��رس از اثرگذاري و بل��د نبودن 
 ش��يوه آن! اما س��ؤال اين اس��ت كه اگر بلد نيس��تيم، آيا س��راغ 

يادگيري رفته ايم؟! 
ش��ايد بد نباش��د بدانيم گاهي حرف زدن هاي عادي ما با ديگران 

حكم همان امر به مع��روف و نهي از منكر را دارد ك��ه خود واقف به 
آن نيستيم. 

از چند نفري پرسيديم آخرين باري كه به تذكر كسي بابت عملكرد 
بد خودتان گوش داديد كي و كجا بود؟! يعني قالب سؤال را از واژه 
امر به معروف و نهي از منكر خارج كرديم. ف��ردي گفت: »از رفيقم 
تذكر گرفتم كه گفت حواست باشه، مادرا زود دلشون نرم ميشه، اما 

دل پدر اگر بگيره سخت نرم ميشه!«
ديگري گفت: »يه روزي مدلم اينطوري بود كه به هيچ كس كه پشتم 
چراغ مي زد، راه نمي دادم ازم رد بشه، يه جووني تو خيابون بهم گفت 
مادر مريض داخل ماشين دارم و داره مي ميره، چرا راه نميدي آخه؟! 

همين تنمو لرزوند و بعد از اون ماجرا به همه راه دادم!«
يكي ديگر گفت: »به همكارم كه با تلفن سر جنگ داره گفتم يه بار 

فك كن تلفن خونه خودته!«
جالب است يكي تعريف مي كرد به رغم نداشتن حجاب اما يك بار 
دوستم از من خواهش كرد وقتي به منزل او مي روم به حرمت برادر 
شهيدش چادر سر كنم، سال هاست رفاقت ما پا بر جاست و هنوز هم 

به حرمت برادر شهيد او با چادر به منزل شان مي روم. 
گاهي وقت ها ساده ترين حرف و نصيحت ها، گلايه ها و تذكرات ما 
مي تواند نتايج خوبي داشته باش��د، بي آنكه بدانيم در جايگاه يك 

آمر به معروف و ناهي از منكر بوده ايم! 

مي بينيم رئيس يا مديرمان در حق فلان كارمن��د كم لطفي مي كند اما 
ترجيح مي دهيم تا از ما چيزي نپرسيده، دخالتي نكنيم. متوجه مي شويم 
رفيق مان در حال خوار و ذليل كردن يكي از آشنايان است اما لب از لب باز 
نمي كنيم كه حرفي بزنيم. مي فهميم كه همكارمان در حق مدير و رئيس 
و فلان كارمند بدي مي كند و زي��رآب او را مي زند اما در مقام دفاع كاري 
نمي كنيم و لام تا كام حرف نمي زنيم. مي دانيم پسر دسته  گل خودمان 
دوران مجردي كم اذيت نكرد و حالا هم بعد از ازدواج همان اذيت ها را در 
حق دختر مردم مي كند اما سكوت مي كنيم. داستان هاي مختلف عروس 
و مادرشوهري دخترمان را مي فهميم كه هر شب در مغز پسر مردم گلايه 
و شكايت مي ريزد اما صداي مان درنمي آيد. بي انصافي رفيق مان به پدر و 
مادرش را مي دانيم اما به هر حال رفيق مان اولويت دارد به پدر و مادري 
كه نمي بينيم. مرد مثلًا محترم همسايه، شب به شب كه به خانه مي آيد، 
همسر و دخترش را زير باد كتك مي گيرد اما باز هم از كنار او رد مي شويم 
و سلام مي دهيم. بارها ديده ايم كه پسر فلاني چطور دخترهاي مردم را 
به بازي گرفته اما باز هم چش��م مي بنديم از طعمه هاي بعدي او و پيش 

خودمان مي گوييم »بي خيال به من چه ربطي داره!«. 
مي دانيد چرا؟! براي اينكه به قول معروف)بخوانيد امربه معروف(، جرئت 
نداريم يا به قول معروف دنبال دردسر نيستيم. بله از قديم اين ضرب المثل 
را در سرمان فرو كرده اند كه سری كه درد نمي كند را دستمال نمي بندند 
اما شايد در برخي مواقع لازم باشد با دانستن برخي موضوعات سر خود 

را به ديوار بكوبيم! 
دوس��تي تعريف مي كرد كه ظلم بزرگي در حق او از سوي همكارش در 
محل كار اتفاق افتاد كه در نهايت مجبور ش��د موضوع را با مديران ارشد 
مطرح كند. جالب است كه مدير ارشد تمام فسادهاي اخلاقي فرد حاضر 
در مجموعه را مي دانس��ت ام��ا منفعت طلبي موجب ش��د در برابر ظلم 
روش��ني كه ديد حرفي نزند، در نهايت فرد مظلوم مجبور به ترك شغل 
و كار خود شد. اين بنده خدا مي گفت ش��ايد بتوانم كسي را كه در حقم 
ظلم كرد، ببخش��م و براي آن توجيه بياورم اما چيزي كه بيش��تر آزارم 
مي دهد، منفعت طلبي مجموعه براي حفظ فردي فاس��د بود كه روحم 

را آزار مي داد. 
پيامبر اكرم)ص( مي فرمايند: »هر ك��س داد مظلوم را از ظالم بگيرد، در 

بهشت با من يار و همنشين باشد.«
مدل ما، سكوت شده است. جايي كه بايد حرف بزنيم، سكوت مي كنيم و 
جايي كه بايد دهان ببنديم، لب به حرف، گلايه، شكايت و بي آبرويي باز 
مي كنيم. شايد ترس��و بودن و تجارب تلخ و شايد هم منفعت به ما اجازه 
نمي دهد حق را بگوييم و از ح��ق دفاع كنيم يا در برابر ظلم بايس��تيم. 
حضرت اميرالمؤمنين)ع( مي فرمايند: كسي كه ظلم مي كند و كسي كه 
با او همكاري دارد و كسي كه به آن رضايت دارد، هر سه در ظلم شريك 

هستند. 
خيلي وقت ها اشتباه سر همين سكوت است؛ يكي كه بايد سكوت خود را 
بشكند و سر ظلم فرياد بزند، البته فرياد كشيدن صرف ايجاد غائله نيست 

اما گاهي عكس العمل درست ما حكم همان فرياد را دارد. هيچ مي دانيد 
گاهي فقط با سكوت نكردن مي توانيم تسكيني بر قلب كسي باشيم كه 
در حق او ظلم شده است؟! تا به حال به اين فكر كرده ايد كه شكستن روزه 
سكوت در برابر ظلم افراد به يكديگر در ساده ترين مسائل روزمره، باعث 
مي شود گستاخي و جسارت تكرار از آنها گرفته شود. وقتي كسي مي داند 
كه ديگران در برابر ظلم س��اكت نيس��تند و لااقل رفت��ار غلط را متوجه 
مي شوند، جسارت تكرار را از دست مي دهد و به مرور ظالمي ترسو خواهد 
شد. امام رضا)ع( مي فرمايند: »اگر مردي در مشرق كشته شود و در مغرب 

كسي به آن راضي باشد، نزد خدا در قتل او شراكت دارد.«
ش��ايد همين اس��ت كه مي گويند س��كوت علامت رضايت است. امام 
حس��ين)ع( مي فرمايند: »كس��اني كه در مقابل ظلم ديگران س��كوت 

مي كنند، خود در آن ظلم شريك هستند.« 
جالب اس��ت بدانيد منطق قرآن در برخورد اجتماعي ب��ا ديگران بر پايه  
حكمت، اندرز و آرامش اس��ت، اما در برخ��ورد با ظالمان ش��يوه  رفتار 
و حرف زدن متفاوت اس��ت و خداون��د متعال توصيه به س��خن محكم 
و معترضانه داش��ته اس��ت. در آيه148 سوره نس��اء خداوند مي فرمايد: 
»خداوند، بانگ برداش��تن به بدزباني را دوست ندارد، مگر ]از[ كسي كه 

بر او ستم رفته باشد.«
شيوه خود را تغيير دهيم. امتحان كنيم اگر از فردا جايي ديديم و متوجه 
شديم كسي در حق ديگري ظلمي مي كند يا لااقل حق او را نمي دهد يا از 
سادگي و گذشت ديگري سوءاستفاده مي كند، ياري دهنده و زبان مظلوم 
باشيم! دنيا گرد است. با هر دس��تي بدهيم از همان دست پس خواهيم 
گرفت. خلاصه اينكه امربه معروف وظيفه اي همگاني و به نفع يكايك افراد 
جامعه است، پس بياييم آمربه معروف باشيم و البته قبل از آن بايد عامل 
به معروف باشيم، يعني خودمان به معروف عمل كنيم  و وقتي خودمان 

عمل كرديم، ديگران را نيز به آن دعوت كنيم!

نيره ساری

پرونده
 امر به معروف

و نهی از منكر

واجب فراموش شده اي كه وظيفه همه مان است

عامل به معروف 
باشيم!

امر به معروف و نهي ازمنكر از واجبات دين و انجام  محبوبه 
آن به هر فرد مس�لماني سفارش ش�ده است اما قرباني

شرايطي دارد كه بايد از سوي آمر و ناهي رعايت 
شود تا بتوان به مطلوب دلخواه رسيد. امروزه به 
دلايل متعددي اين واجب الهي در  جوامع اسلامي 
يا انجام نمي شود يا تنها محدود به مسائل ديني و احكام اسلامي شده 
است، به همين دليل بدنه اجتماعي از آن فاصله گرفته و آمر و ناهي را 
دچار ترديد و در نهايت اي�ن موضوع را تقلي�ل داده و خلاصه كرده 

است. 
دكت�ر ناص�ر تراب�ي مؤل�ف كت�اب »مطالبه گ�ري جه�ادي، جهاد 
مطالبه گري«، اس�تاد دانشگاه و مدير انديش�كده جهادي دانشگاه 
علوم پزشكي شهيد بهشتي بر اين باور است كه مسئله امر به معروف 
و نهي ازمنكر آنطور كه بايد وارد سبك زندگي، اجتماع، تفكر، كنش 
و واكنش هاي مردم نش�ده، بلكه به آن صرفاً نگاه سياس�ي و ابزاري 
ش�ده اس�ت. او دليل آن را عدم تعريف يك منظومه فكري درست 
مي داند؛ اينكه اصول و مباني آن نقد و بررس�ي و اين امر واجب براي 
عموم مردم تشريح و ملموس نشده است. گفت وگو با دكتر ترابي را 

در ادامه مي خوانيد. 
***

بيش از چهار دهه از طريق تريبون هايي كه بود، از امر به معروف 
و نهي ازمنكر صحبت كرديم، ولي هن�وز به يك تعريف و قرائت 
مشترك درباره امر و نهي و در خصوص آمر و ناهي نرسيده ايم. 

علت چيست؟
در پاسخ به اين سؤال دو مسئله قابل تأمل است؛ اول اينكه نه چهار 
دهه بلكه بيش از هزارو400س�ال است نتوانسته ايم خيلي مسائل را 
تبيين و تشريح كنيم، از جمله مطالبه گري كه مسئله امر به معروف هم 
نوعي مطالبه گري است اما تاكنون منابع مناسب و كافي از جمله كتاب، 
مقاله و تأليفات ديگر نداشته ايم تا به واسطه آن با جوان و دانشجوي 
امروز درباره اصول آن حرف بزنيم. همانطور كه مي دانيم شيعه در طول 
تاريخ در اقليت بوده و حدود نيم قرن است توانسته حكومت اسلامي 
را تشكيل دهد. در اين مدت نيز پديده ها و كنش هاي مختلفي شكل 
گرفته كه هر كدام بازخورد خودش را داش�ته است. كشور ما هم در 
شرايط امروز استثنائاتي مثل تحريم و انواع دشمني ها را داشته است، 
بنابراين بايد بسته به شرايط تصميم بگيريم، ولی حوزه هاي علميه 
و دانشگاه ها آنطور كه بايد به آن نپرداخته و بنا به دليل تأثير مسائل 
سياسي و اقتصادي نتوانسته اند به تعريف درستي برسند، اما دليل 
اصلي اين است كه يك منظومه فكري منس�جم و مشترك نداريم؛ 
اينكه بتوانيم فلس�فه ورودي از جمله تئوري ها، مدل ها و رسالت را 
مشخص كنيم و در نهايت از طريق يك مجموعه كامل اين مسئله را 
بررس�ي كنيم. منظر بعدي اينكه آيا در پديده هاي سياسي، علمي و 

فرهنگي نياز به يك تعريف واحد، راهبرد و روش مشخص و يك شكل 
داريم؟ اين موضوع پديده عظيمي است كه روايات و احاديث نشان 
مي دهد محور يك حكمراني از اين موضوع ريش�ه مي گيرد و كانون 
فكري، حركتي يك جامعه از منظر امربه معروف قابل بررسي است كه 
اگر پرداخته نش�ود، حكمراني از هم مي پاشد. اين مسئله مهم كه با 
جهاد مقايسه شده است، شايد نقشه راه هاي مختلفي داشته باشد 
كه نياز به تجربه دارد، اما اصل كار اين است كه به يك فهم مشترك از 
امربه معروف برسيم. تا فهم درست نداشته باشيم، جامعه دچار چالش 
خواهد شد. نكته ديگر اينكه لازم است اس�تادان و بزرگواران براي 
رسيدن به يك فهم مشترك مسئله را كالبدشكافي كنند و بتوانيم 

براي آن خروجي دهيم. 
به نظر شما چرا امر به معروف و نهي ازمنكر در سبك زندگي مردم 
دروني نش�ده و ارتباطي منطقي با بدنه اجتماعي برقرار نكرده 

است؟
اين مسئله آنطور كه بايد وارد سبك زندگي، اجتماع و تفكر، كنش و 
واكنش هاي مردم نشده و در لايف استايل مردم جايي نداشته بلكه 
به آن نگاه سياسي و ابزاري شده است. به اين دليل كه اصول و مباني 
آن مشخص نشده و آن را نقد و بررسي نكرده ايم، البته اينكه مسئله 
حكومتي اس�ت و اينكه حكومت بتواند آن را در س�لول هاي جامعه 
تزريق كند، عيب نيست. اين يك رابطه ديالكتيكي دارد، يعني مردم 
به حاكميت و حاكميت به مردم كمك مي كند، اما اين مس�ئله را كه 
مردم به فهم درستي نرسيده اند،قبول دارم. اگر جامعه را به سه بخش 
حاكميت، مردم و نخبگان تقسيم كنيم، نخبگان مقصر هستند چراكه 

نتوانسته اند آن را براي مردم تشريح كنند. 
از صداهاي درون جامعه چنين به نظر مي رس�د امر به معروف به 
ويژه نهي ازمنكر صرفاً به حجاب و روزه خواري و مسائل ديني و 
احكام تقليل يافته و در مقابل بسياري موارد ديگر سكوت شده 

است. نظر شما چيست؟
 در اين سال ها نتوانسته ايم جنبش ها، نهادها و نحله هاي فكري مان 
را هدايت و نقشه راه تعريف كنيم. مثلًا جنبش دانشجويي، طلاب و 
روحانيت، استادان حوزه و دانشگاه، مس�ئولان سازمان ها و نهادها 
نسبت به موضوعات مهم جامعه كجا هستند؟ نسبت به موضوعي كه 
مردم را با چالش هاي عميق فكري مواجه كرده اس�ت- به طور مثال 
محوري ترين مسئله در حوزه انقلاب كه عدالت است- كجا هستيم؟ 
آيا در امر به معروف و نهي ازمنكر فقط در حوزه پوشش بايد ورود پيدا 
كنيم؟ آيا در حوزه بي عدالتي، ظلم اجتماعي، مس�ائل مس�ئولان و 
س�ران نظام نبايد ورود كنيم؟ اشكال همين اس�ت كه نتوانسته ايم 
جريان ها را هدايت كنيم. اگر جنبش دانشجويي، طلاب و روحانيت 
به عنوان پرچمدار امربه معروف، در اين حوزه ورود پيدا مي كردند، اين 
موضوع خلاصه و تقليل نمي شد، البته تاكنون كم اهميت نبوده است 

ناصر ترابي، استاد دانشگاه، پژوهشگر و مؤلف كتاب 
»مطالبه گري جهادي، جهاد مطالبه گري«:

نياز به يك منظومه فكري 
 منسجم و مشترك 

 براي امر به معروف 
و نهي ازمنكر داريم

اما حكمراني ابعاد و اضلاعي دارد و اين موضوعي است كه 
رويكرد آن به سمت مردم اس�ت، لذا برنامه ريزي ها بايد 
به سمتي برود كه از جريان هاي فكري و فرهنگي مطالبه 
ش�ود، ولي بپذيريم زمانبر اس�ت. چيزي كه اكنون ديده 
مي ش�ود، حاصل اتفاقات و پيامدهايي است كه در طول 

چند دهه اتفاق افتاده است. 
هر شهروندي از جمله كاس�ب، كارمند بانك، راننده 
تاكسي و هزاران نفر ديگر مي تواند به هزار دليل در 
مقام صيانت از حقوق خود امر به معروف كند، اما اين 
فرهنگ رفتاري در سبك زندگي ما جا نيفتاده است. 

دليلش چيست؟
همانطور كه گفته شد نتوانسته ايم موضوع امر به معروف 
را براي مردم ملموس كنيم. اين يك ضعف است كه فضاي 
انتزاعي، فكري و برنامه ريزي هاي ذهني را براي هر فردي 
عيني و عملياتي مشخص كنيم. نقشه راه يعني آن را دست 
دانشجو، آرايشگر، قصاب و مدير كلان بدهيم تا خودش را 
جايابي و نقش خودش را پيدا و حركت كند. ما اين فناوري 
را نداري�م. حرف خ�وب مي زني�م ولي نمي تواني�م آن را 
عملياتي كنيم. ريشه آن در منظومه فكري است كه اشاره 
ش�د، يعني دانش تبديل كردن و تنظيم گري اين موضوع 
كلان فكري، عميق و تأثيرگذار را نداريم كه به يك نقشه 
عملياتي قابل فهم براي هر فرد يا هر س�لول تبديل شود 
كه در آن زيست بوم بتواند نقش يابي كند و اقدام عملياتي 

لازم را انجام دهد. 
آيا اولويت امر به معروف نسبت به نهي ازمنكر، حتي 
در نحوه بيان و دليل، فلسفه خاصي دارد؟ اگر چنين 
اس�ت چرا در عمل نهي ازمنكر كه ناخ�ودآگاه رنگ 

چالشي تري دارد، بيشتر نمود دارد؟
معمولاً فضاي ايجابي تأثير بيشتري نسبت به فضاي سلبي 
دارد. دين اسلام هم با اين هدف به امر به معروف پرداخته 
است تا بگويد پشت سر ما بياييد چراكه ريشه آن در اين 
است كه ابتدا خودت پيشقدم شوي تا خوبي ها را ترويج 
كني. براي بيان اين موضوع مي توان از زبان هنر استفاده 
كرد، اما متأسفانه نهي كردن و سلبي برخورد كردن ترويج 
پيدا كرده است. اگر بخواهيم آن  را آسيب شناسي كنيم، 
برمي گردد به اينكه افراد بنا به ميزان صبر و دانش ش�ان 
به بعضي اتفاقات زننده كه در روح و روان افراد در جامعه 
تأثيرگذار است، ورود مي كنند، البته در جايي بحق است 
اما غلبه منكرات باعث ش�ده اس�ت امر كردن به معروف 

ديده نشود. 

شيوه 14معصوم در عمل به امر به معروف ونهي ازمنكر 
چگون�ه ب�ود و چ�ه ش�اخص هايي داش�ت؟ آي�ا ما 
توانسته ايم س�يره آنان را به درستي احصا، تبيين و 

اجرا كنيم؟
با رصد اي�ن مس�ئله در س�يره ائم�ه اطهار)ع( ش�اهد 
اعتدال هس�تيم. از يك طرف مهرباني، عطوفت، رأفت، 
دوست داش�تن، هداي�ت كردن، چش�م پوش�ي كردن، 
هدايت ه�اي پدرانه، برادرانه و دلس�وزانه را ش�اهديم، 
از طرف ديگر وقت�ي اتفاقي، اف�راد و جامع�ه را به خطر 
مي ان�دازد، اگر حاكم ش�رع امام معصوم)ع( باش�د، اين 
قاطعي�ت و اقتدار دي�ده مي ش�ود. ائمه اطه�ار)ع( اين 
اعتدال را رعاي�ت مي كردند. ما هم بايد ي�اد بگيريم هر 
دو طرف مس�ئله را ترويج كني�م، اما در اين چند س�ال 
اخير بعض�ي افراد فقط ي�ك طرف مس�ئله را مي بينند. 
ه�ر چن�د اي�ن موض�وع ني�از ب�ه تحلي�ل هرمنوتيك 
مضاع�ف دارد ت�ا دريابي�م آن ام�ام در چ�ه ش�رايطي 
ب�وده و آن رفتار را با چه كس�ي كرده، چ�ه رخدادهايي 
ب�وده و جامعه در چه ش�رايطي ب�وده اس�ت و چراهاي 
ديگر، بنابراي�ن نمي توان تنه�ا يك فرم�ول را ارائه داد 
 چراكه در ريش�ه و روش اهل بيت)ع( ه�م اين تفاوت ها 

ديده مي شود.  
با توجه به حساس�يت هاي موجود، اگر به جاي واژه 
امر به معروف ونهي ازمنكر از ادبي�ات قانون، احترام 
به حق و حقوق انس�ان ها، تذكر دوستانه، مشورت و 
واژه هايي نرم تر و به روزتر استفاده كنيم، به نظرتان 
رفتارها نيز به همين سياق، تغيير پيدا نمي كند و در 

عمل به نتايج بهتري دست پيدا نخواهيم كرد؟
 بايد بپذيريم اصل ثابت و اصول و برنامه مش�خص است. 
اگر واژه جايگزين از برنامه ها و اس�تراتژي هاي مختلفي 
مثلًا از ادبي�ات، قانون، قانون مدني و حقوق ش�هروندي 
بيايد، خوب اس�ت، به ش�رط اينكه به م�رور زمان دچار 
انحراف نشويم. انديشمندان غربي مي گويند قانون براي 
رسيدن به رفاه ايجاد شد اما با گذشت زمان قانون هدف 
و رفاه قرباني ش�د، بنابراين اصل كار نبايد تغيير كند اما 
اين را بايد گفت خ�ود كلام امر به مع�روف و نهي ازمنكر 
 بار معناي�ي و هويت بخش�ي دارد ك�ه در كلم�ات ديگر 

پيدا نمي شود. 
باي�د حواس مان باش�د كلمات اصي�ل خودم�ان را از بار 
 معنايي تهي نكنيم و ب�ا پوچ انگاري و انحراف آنها مواجه 

نشويم. 

امربه معروف و نهي ازمنكر با رعايت شرايط آن يك تكليف شرعي عمومي براي 
حفظ احكام اسلام و سلامت جامعه است. با اين مقدمه مي خواهيم بفرماييد 

شرايط امربه معروف و نهي ازمنكر چيست و چگونه بايد انجام شود؟!
خداوند متعال در عين حال كه دستوراتي در دين ما قرار داده، راه اجرا و تبيين آن را نيز بيان 
كرده است، ولي اين اشكال در جامعه ما وجود دارد كه فقط با عنوان دستورات كار داريم و به 
روح و محتواي دستورات كاري توجهي نمي كنيم. مثلًا برخي دستورات مثل امربه معروف را 
هر طور كه مايليم انجام مي دهيم، نه آنطور كه بيان شده و در نهايت نتيجه درستي به دست 
نمي آوريم. امربه معروف و نهي ازمنكر نيز يكي از توصيه هاي مهم مطرح شده از سوي خداوند 
مهربان است كه در جهت بررسي و تبيين و انجام درست آن كار جدي صورت نگرفته است. 
سال هاست به دنبال يك مجموعه علمي، اصولي و كاربردي پيرامون امربه معروف هستيم. 
رسانه ها و مراكز مختلف هم فعال هستند و براي آن هزينه مي كنند اما نتيجه مطلوبي نداشته 

است. 
چند سال پيش كلاسي داش��تم تحت عنوان قرآن و زندگي كه هر ترم 20جلسه بود. حدود 
س��ه ترم مقدمات بحث امربه معروف و نهي ازمنكر طول كش��يد. در تمام مباحث معرفتي، 
اخلاقي، تربيتي و خانوادگي، اكثر افراد حاضر دركلاس اين سؤال را مطرح مي كردند كه پس 
امربه معروف و نهي ازمنكر چي ميشه؟ مي گفتم »به بچه زور نگوييم«، »كسي را به كاري مجبور 
نكنيم«، »توليد كدورت و اختلاف و دعوا نكنيم« و»به ديگران حق انتخاب دهيم. در تمام اين 
مباحث اين سؤال را مي پرسيدند »پس امربه معروف چه مي شود؟«، هر چه ما از اصول تربيت و 
مباحث خانوادگي گفتيم، والدين از امربه معروف پرسيدند! امام صادق)ع( در بحث امربه معروف 
خيلي فني و كارشناسانه و زيبا مي فرمايند: با سكوت خود ديگران را دعوت كنيد. با سكوت و 
بدون حرف زدن چطور ديگران را به خوبي دعوت كنيم؟ تصور مي كنيم همه مشكلات فقط 
با حرف زدن حل مي شود. در حديث ديگر مي فرمايند: كُونوُا دُعَاةَ الَنَّاسِ بأِعَْمَالكُِمْ وَ لاَ تكَُونوُا 

دُعَاةً بأِلَسِْنَتِكُمْ فَإنَِّ الَْأَمْرَ ليَْسَ حَيْثُ يذَْهَبُ إلِيَْهِ؛ با غير زبان خويش مردم را دعوت كنيد، مردم 
بايد ورع، كوشش، نماز و خير شما را ببينند. آن چيزي كه كارساز و اثرگذار است، عمل است. 

يك جمله و راهكار طلايي »هر چيزي كه مي خواهيم گفتار كنيم را رفتار كنيم«.
منظور شما اين است كه تا شخصي به كمال، اخلاق و دانش كافي نرسيده، نبايد 

به اين حوزه ورود كند، وگرنه اثرگذاري نخواهد داشت؟
اساس��اً امربه معروف »روي مخ ديگ��ران رفت��ن« و »اذيت كردن« ديگران نيس��ت بلكه 

امربه معروف اثرگذاري اس��ت. امربه معروف يعني من خودم را بس��ازم و تا حدي جذاب و 
خواستني باشم كه هر كس��ي من را ديد، آب دهانش راه بيفتد و دوست داشته باشد مثل 
من شود. به فرموده امام صادق)ع( فردي كه خود را اصلاح نكرده است، چگونه مي خواهد 
ديگران را درس��ت كند؟! برخي افراد مي گويند من نماز مي خوانم و مي خواهم ديگري را 

درست كنم، بله درست اس��ت تو نماز مي خواني اما همان نماز نيازمند مقدماتي است. در 
تمامي رساله ها اين نكته نوشته شده كه يكي از شرايط امربه معروف »اثرگذاري« است لذا 
وقتي ما اثرگذار نيستيم، از گردن ما امربه معروف ساقط اس��ت. چه كسي اثرگذار است؟! 
كسي كه خود را در همه ابعاد ساخته باشد. فردي كه يك دريا جذابيت داشته باشد، ميان 
مردم رفت و آمد كند و همه از حضور او لذت ببرند. پيامبر اكرم)ص( نماز خود را در مسجد 
مي خواند و زماني كه از مسجد بيرون مي آمد، به حدي در دل ها نفوذ داشت كه مردم از بودن 
در كنار پيغمبر اكرم)ص( لذت مي بردند و تش��نه گفت وگو با او بودند. مردم مي پرسيدند 
چگونه است شكمبه روي سر او مي ريزند اما از كوره درنمي رود، عصباني نمي شود، فحش 
نمي دهد، نفرين نمي كند، كين��ه به دل نمي گيرد، پرخاش نمي كن��د و در مقابل محبت 
هم دارد. مردم زماني كه ديدند از مس��جد چنين خروجي ای وجود دارد، به دنبال پيغمبر 
اكرم)ص( وارد مسجد مي شدند. در واقع آنچه براي مردم اثرگذار بود، نماز پيامبر اكرم)ص( 
نبود بلكه اثر نماز پيامبر اكرم)ص( بود. امربه معروف اين است كه ما به خودمان بپردازيم؛ 
)خودسازي(. حضرت علي)ع( فرمودند: طُوبیَ لمَِنْ شَ��غَلهَُ عَيْبُهُ عَنْ عُيُوبِ النَّاسِ؛ خوش 
به  حال كسي كه اينقدر مشغول رس��يدگي و رفع عيوب خودش است كه فرصت ندارد به 
اشكالات ديگران سرك بكشد. كسي كه دنبال اصلاح و رفع عيوب خودش باشد، مايه آرامش 
خود و جامعه است ولي كس��ي كه فقط دنبال عيب يابي و درست كردن ديگران است و از 
رسيدگي به خود غافل است، باعث زحمت و اذيت خود و جامعه می شود. در روايتی آمده 
است: »امربه معروف طبابت است«، آيا من طبيب هستم كه امربه معروف كنم؟! مي گويند: 
»حاج آقا واجب است!« واجب امربه معروف براي كسي است كه در اصطلاح خودماني »بلد 
باشد«. ما هنوز طبيب امربه معروف نشده ايم. ما بايد راهكارهاي امربه معروف و شرايط آن 
را ياد بگيريم. به اسم امربه معروف در جامعه توهين مي كنند و داد و فرياد راه مي اندازند، در 
حالي كه داد زدن خودش يك منكر است. وقتي كسي داد مي زند، اثر منفي دارد، عصبانيت، 

پرخاش و توهين كردن و از كوره دررفتن منكر است، بسياري از افراد هنوز 
منكر و معروف را تشخيص نمي دهند. امربه معروف و نهي ازمنكر كاري بسيار 

حرفه اي و تخصصي است. 
فقدان اطلاع�ات و آگاه�ي در اثرگذاري امربه مع�روف به چه 

مواردي برمي گردد؟ 
ما بي نهايت در جامعه درگير ظواهر هس��تيم، با واژه ها س��رگرم هستيم و با 
واقعيت ها مأنوس نيستيم. فضاي جامعه، كارها و هزينه ها و فعاليت هايي كه 

به اسم امربه معروف انجام مي شود، نشان مي دهد كساني كه خودشان را در 
حوزه امربه معروف مسئول مي دانند، با واقعيت آن كاملًا آشنا نيستند، چراكه 
اگر آشنا بودند، ش��اهد اين همه رويداد و اتفاق ناگوار در حوزه امربه معروف 
نبوديم. ما مي خواهيم بگوييم كار تخصصي اس��ت و بايد برويم و متخصص 
شويم يا با راهكارها و روش هاي درست آشنا شويم. لازمه امربه معروف حس 
عشق ورزي، نوع دوستي و انسان دوستي، حس خيرخواهي و خيررساني بوده 
كه همه اينها نيازمند دقت، فكر و مطالعه است. شايد كسي بگويد پس با اين 

صحبت، كسي متخصص نيست. بالاخره تا كاري را ياد نگرفته ايم، ورود و انجام 
آن كار جز خرابي حاصلي ندارد. اگر نمي توانيم اثرگذار باش��يم، لااقل باعث 
بدتر شدن اوضاع نشويم. از امام حسين)ع( معناي ادب را پرسيدند؟ فرمودند: 
ادب عبارت است از اينكه وقتي كه از خانه خارج مي شوي به هركسي برخورد 
مي كني، در او فضيلتي و برتري نسبت به خودت ببيني. واقعاً اين راهكار يك 
مهارت مهم است كه بتوانم در هر انساني يك فضيلت و يك روزنه ببينم. در 
اين صورت است كه مي توانيم دست گير و مفيد و خيرخواه باشيم. نقطه مقابل 
خودبرتربيني و خودبزرگ بيني همين ادبي اس��ت كه سيدالشهدا)ع( بيان 
فرمودند. هر زمان كسي را بهتر از خود ديديم، يعني ادب! ما بايد نگاه، تفكر و 
نگرش خود را صاف كنيم و به زبان ساده، هر كاري تخصص خود را مي طلبد 
كه بايد آن را ياد بگيريم. يكي از مقدمات نماز اين است كه حتي نخ دكمه لباس 
من نبايد غصبي باشد، لذا امربه معروف هم مقدمه، اصول، قاعده و روش خود را 
دارد. اهل بيت)ع( طوري امربه معروف مي كردند كه توهين و تحقير به دنبال 
نداشته باشد و شخصيت طرف از بين نرود و اذيت نشود. نمونه بارز آن وضوي 
امام حسن)ع( و امام حسين)ع( نزد يك پيرمرد است، طوري موضوع را بيان 
كردند كه حرمت او حفظ شود و آرامش وي از بين نرود. الا بذكرالله تطمئن 
القلوب، يعني اصل بر آرامش روحي و رواني است كه نبايد از بين برود، چراكه 
ما مي خواهيم افراد را جذب و به آنها حال خوب منتقل كنيم، لذا هر چيزي 
كه اين اصل را زير سؤال ببرد، محل اشكال است. ما در اجتماع مي بينيم كه 
افراد كارنابلد و غيرتخصصي وارد موضوعات تخصصي مي شوند. امربه معروف 
در جامعه ما انجام مي شود اما به صورت غلط. به دليل همين غلط انجام شدن 

هم نتايج خوبي ندارد.

ش��خصاً معتق��دم ب��راي انج��ام 
امر به مع��روف و نهي از منك��ر يك 
روش واحد نمي توان توصيه كرد. 
شخصي كه مي خواهد امر به معروف 
و نهي از منك��ر را انج��ام دهد، بايد 
روش ه��اي مختلف��ي را بدان��د تا 
در لحظ��ه  تذك��ر، روش مناس��ب 
و مفيدت��ر را انتخاب كن��د. مثلاً در 
ميهماني با روش اشاره، نزد معاون 
اداره ب��ه ص��ورت مكت��وب و براي 
همسايه، هديه دادن را پيش ببرد

آخرين بار كي و كجا امر به معروف كرديد؟

 مراقبي نمازت قضا نشود 
ولي بي خيال امر به معروف هستي

 حجت الاسلام اميررضا سلطاني
كارشناس معارف اسلامی : 

  طبيب امربه معروف شويم 
  بعد طبابت كنيم
حرف هاي او به دل مي نش�يند؛ ف�ردي كه با روش هاي ن�و و جديد و 
البته با زبان نزديك به عامه مردم، واقعيت هاي دين را بيان مي كند.  
حجت الاسلام اميررضا سلطاني، كارشناس مسائل تربيتي، خانواده 
و معارف اسلامي اس�ت. وي به مناس�بت هفته احياي امربه معروف 
و نهي ازمنك�ر در گفت وگو با روزنامه جوان ش�رايط اين فريضه مهم 
الهي را برشمرده و ضمن بررس�ي نواقص موجود در جامعه ما در اين 
حوزه مي گويد: لازمه امربه معروف حس عش�ق ورزي، نوع دوس�تي 
و انسان دوستي، حس خيرخواهي و خيررس�اني بوده كه همه اينها 

نيازمند دقت، فكر و مطالعه است. 

يكي از شرايط امربه معروف 
»اثرگذاري« است، لذا وقتي 
ما اثرگذار نيستيم از گردن 
ما امربه معروف ساقط است. 
چه كس��ي اثرگذار است؟! 
كسي كه خود را در همه ابعاد 
ساخته باشد. فردي كه يك 
دريا جذابيت داشته باشد، 
ميان مردم رفت وآمد كند و 
همه از حضور او لذت ببرند

امربه مع��روف »روي م��خ ديگ��ران رفت��ن« و »اذيت 
كردن« ديگران نيست بلكه امربه معروف اثرگذاري 
است. امربه معروف يعني من خودم را بسازم و تا حدي 
جذاب و خواستني باشم كه هر كس��ي من را ديد، آب 
دهانش راه بيفتد و دوست داشته باشد مثل من شود

معمولاً فضاي ايجابي تأثير بيشتري 
نسبت به فضاي س��لبي دارد. دين 
اسلام هم با اين هدف به امر به معروف 
پرداخته است تا بگويد پشت سر ما 
بياييد چراكه ريشه آن در اين است 
كه ابتدا خودت پيش��قدم ش��وي تا 
خوبي ها را ترويج كني. براي بيان اين 
موضوع مي توان از زبان هنر استفاده 
كرد، اما متأسفانه نهي كردن و سلبي 
برخورد كردن ترويج پيدا كرده است


